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Paradoxuri 

Privind imaginea fermecătoarei mezzosoprane 
Roxana Constantinescu, solistă a Operei de Stat din 

Viena, ești tentat să te întrebi dacă toate femeile frumoase 
sunt cântec sau dacă toate cântecele se preschimbă în femei 
frumoase.

Dar la ce bună o astfel de întrebare, când știm că muzica 
este un răspuns căruia nu i s-a pus nicio întrebare.
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TimișRECAS,
„În acest an vom avea taxe care au fost și anul trecut!”

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

Bună ziua, domnule primar! Blândă iarnă...
Bine ai venit, domnișoară Mihaela. Și dacă iarna 

era mai grea, nu ne-am fi speriat.
V-ați pregătit din vreme?
Ca în fiecare an, dincolo de posibilitatea de 

a închiria un anumit utilaj pregătit cu ceea ce este 
necesar pentru deszăpezire, noi dispunem de o 
multifuncțională dotată corespunzător pentru situații 
de iarnă grea și de un buldoexcavator.

Mai aveți și formația de voluntari?
Desigur, avem organizată bine și echipa de 

voluntari a comunității, care are în proprietate utilaje 
necesare procesului de deszăpezire. Carevasăzică, 
dacă ar fi apărut astfel de cazuri, le-am fi făcut față.

Ce faceți în acest an cu taxele, cu impozitele?
Îmi place, mă iei la întrebări de cum te așezi pe 

scaun.
Știu că sunteți grăbit, cum bine știu că dacă e 

de lucru la o casă, dar la o primărie...
Ai dreptate. În privința impozitelor și taxelor 

locale, pot să asigur pe toți locuitorii orașului nostru, 
că în afară de micile majorări direcționate de la 
Guvern prin administrațiile fiscale, nesemnificative, 
pe arealul administrației noastre, toate taxele și 
impozitele sunt aceleași de opt ani!

Adică au rămas neschimbate?
Exact, au rămas neschimbate din anul 2012.
Și în acest an?
În acest an, vom avea aceleași taxe care au fost 

și anul trecut.

Domnule primar, dacă promiteți  că nu  le  veți 
schimba, eu vă cred, pentru că vă cunosc ca pe un 
om cu respect pentru onoarea cuvântului dat.

Eu nu fac niciodată promisiuni dacă nu am aco-
perire! Nu spun că este ușor, dar având alături o echipă 
frumoasă sunt convins că voi reuși să împlinesc toate 
angajamentele mele față de locuitorii orașului Recaș.

Sunteți un primar atent la promisiuni și un om 
care le și duce la îndeplinire. Sunteți un ambițios?

Nu ambițios, sunt foarte ambițios, dovadă că 
în acești opt ani, nu am precupețit niciun efort în 
munca mea de a face ca localitățile noastre să devină 
un model demn de urmat pentru altele din țară. Și 
cred că, în acest sens, ne aflăm pe drumul cel bun, 
iar dacă oamenii orașului Recaș, îmi vor mai acorda 
încrederea lor, alegându-mă să conduc în continuare 
această administrație, veți auzi cât de frumos se va 
vorbi despre acest oraș plin de istorie, cu oameni 
harnici și primitori.

Aveți și contestatari?
Sigur că am, vorba cântecului: „Omul fără de 

dușmani, / Nu prețuie nici doi bani.” Am și eu ca toată 
lumea adversari, am spus adversari și nu dușmani 
pentru că ar fi exagerat să spun dușmani.

Nu vă temeți de ei?
Domnișoară, eu mă tem de Dumnezeu, cum să 

mă tem de niște inși care aparțin unei categorii de 
oameni, pe care comunitatea noastră locală i-a așezat 
de mult pe un loc binecunoscut. Îi știu și eu și, cum 
spuneam, îi cunoaște mai bine comunitatea.

Când vine februarie și se smintește sub geana zilei și-un crâmpei de lună 
martie, eu sunt o poveste înnoptând lângă fluviul melancolic al cuvintelor. 

O buturugă arzând în vatră m-ar preschimba în prințesă. Nu am, și-atunci simțind 
că mi-ar cădea frumos pe partea inimii drumul, pornesc spre orașul vinului. Asta 
și pentru că cineva m-a sfătuit, ca atunci când se apropie martie, să picur vin roșu 
pe o margine de suflet, dăruind vorbe frumoase oamenilor pe care îi întâlnesc.

Poșta redacției                      
Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Ionela Simion din orașul Recaș ne întreabă 
cum se pot dovedi perioadele de grupă netrecute 

în cartea de muncă? Doamnă Simion, dacă perioadele 
de vechime pentru grupa I sau a II-a lipsesc din carnetul 
de muncă sau au fost înregistrate greșit, dovada acestora 
se poate face cu adeverinţe eliberate de către angajatori 
sau deţinătorii legali de arhive, a informat recent Casa 
Națională de Pensii Publice (CNPP). În lipsa acestor 
adeverințe, perioadele respective vor fi considerate stagii 
de cotizare în condiții normale. Reamintim că dovada 
vechimii în muncă și în specialitate pentru perioadele 
până la 31 decembrie 2010 se face cu carnetele de muncă. 
Cei care încă nu au intrat în posesia acestor carnete trebuie 
să facă demersuri în acest sens, pentru a nu se trezi cu 
surprize când ajung la vârsta de pensionare.

Rubrica elevilor
Important este să nu te opreşti niciodată 

din a pune întrebări

Elevul Radu Andraș din localitatea Izvin, 
ar dori să știe cum este corect: ași, a-și, 

sau aș? Domnule elev, precizez de la început că 
aşi (scris într-un singur cuvânt) alăturat unui verb 
– aşi da, aşi spune, s.a.m.d. – nu are sens. Aş (fără 
–i) este verbul auxiliar al modului condițional-
optativ, forma de persoana I, singular şi aceasta 
este singura ortografiere corectă, în acest caz (al 
condiționalului). Se va spune corect, de exemplu: 
„Eu aş da oricât pentru îndeplinirea acestei 
dorinţe.” Atenţie! Când auxiliarul condiţionalu-
lui optativ este precedat de un pronume personal, 
forma neaccentuată, între cele două părţi de 
vorbire se foloseşte cratima, de exemplu: „Eu  
ţi-aş spune adevărul”.
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Transparență administrativă

„În acest mandat am depus toate eforturile ca instituțiile 
fundamentale ale unei comunități să fie bine întreținute!”

PROIECTUL ORDINII DE ZI
a ședinței extraordinare a Consiliului Local al comunei Sânmihaiu Român 

din data de 13.02.2020
n 1. Proiect de hotărâre privind validarea mandatului de consilier local al domnului Cornea Gheorghe;  

n 2. Proiect de hotărâre privind aprobarea agendei culturale a comunei Sânmihaiu Român pentru anul 2020;  
n 3. Proiect de hotărâre privind aprobarea planului anual al achizițiilor publice aferent anului bugetar 2020 
și a strategiei de contractare;  n 4. Proiect de hotărâre privind aprobarea bugetului local al comunei Sânmi-
haiu Român;  n 5. Proiect de hotărâre privind aprobarea indicatorilor tehnico-economici pentru proiectul 
extindere ,,Modernizare, și dotare Școala Gimnazială Sânmihaiu Român - structura Școala Gimnazială Utvin 
- județul Timiș” în cadrul Programului Operațional Regional axa prioritară 10.

Primar, Viorel Mărcuți     Secretar General, jr. Emanuel Bălan

Domnule  primar,  se 
desfășoară  în  comuna 

dumneavoastră o largă paletă de activități lucrative. 
Aveți oameni care desfășoară activități industriale, 
alții  se  regăsesc  în  medicină,  în  cercetare,  în 
informatică și, nu în ultimul rând, în agricultură.

Da, mi se pare firesc să vorbim de cercetare, 
de medicină, ori de alte ramuri de activitate, atâta 
timp cât în comuna noastră se stabilesc foarte mulți 
tineri. Iar societățile comerciale apropiate de noi, au 
o activitate destul de complexă.

Vorbind de locuitorii comunei dumneavoastră, 
ce vă propuneți să faceți pentru ei în acest an?

Locuitorii comunei mele au, pe drept cuvând, tot 
felul de așteptări din partea noastră și eu îmi doresc 
să vin în întâmpinarea dorințelor lor. În acest sens, 
atunci când am venit aici, am preluat din mers, cum 
se spune, anumite probleme, precum aceea legată de 
apă și canal, care nu era funcțională.

Și atunci?
Atunci am reușit să dau drumul la investițiile 

care erau destul de mari, de pildă la apă și canal 
vorbim de investiții de milioane de euro, iar azi avem 
acoperit peste 60% din suprafața comunei.

Și ați mai lucrat pe acest proiect?
Da, am mai câștigat un proiect pe acest obiectiv, 

care ne va susține pentru extinderea pe încă 16 km.
Fără a uita drumurile.
Sunt mulțumit că până azi, în acest mandat, am 

reușit să asfaltăm mai bine de 12 km de drumuri 
interioare cu probleme, cu noroaie pe timp ploios. 
Și mai avem asigurate condițiile pentru a turna încă 
8 km de asfalt. În ultima vreme am fost preocupat și 

Nu demult spuneam că sunt rare întânirile cu domnul primar când nu 
trebuie să mă uit la ceas, știind că dincolo de amabilitatea sa, programul 

domniei sale este destul de încărcat. Tot așa a fost și în această lună. Dar, odată 
intrată în biroul său, am încercat să primesc cât mai multe răspunsuri pentru 
cititorii noștri.

de problema producătorilor agricoli, pentru care am 
deschis o piață alimentară și chiar dacă ea nu are încă 
o prezență masivă, comuna noastră neavând o tradiție 
a desfacerii mărfii în piață, eu cred că încet, încet, 
piața noastră își va dovedi pe deplin utilitatea.

Dar și în plan educațional ați atras importante 
investiții în acest mandat.

Da, în mandatul acesta am reușit să construim 
o nouă grădiniță, care asigură excelente condiții atât 
copiilor cât și cadrelor.

Aveți un număr mare de copii?
Avem 90 de copii care se află deja înscriși.
Pe câte grupe?
Pe trei grupe. Dorim să avem și o grupă cu program 

prelungit, motiv pentru care am cumpărat pătuțuri și 
toate cele necesare. Tot în sfera educațională trebuie 
să mai amintesc de faptul că am reușit, tot în această 
perioadă, să reabilităm și Căminul Cultural, care era 
o construcție din 1970. Dar nu am uitat să sprijinim 
bisericile din comuna noastră, una din ele, cum 
este cea care aparține cultului catolic, reprezentând 
un adevărat monument istoric. În acest mandat am 
depus toate eforturile ca instituțiile fundamentale 
ale unei comunități să fie bine întreținute. Asta fără 
a uita de cele două școli, unde am făcut ample lucrări 
de reabilitare. Investiții mai sunt dar nu cred că este 
cazul să le enumăr acum pe toate. De pildă dacă am 
vorbi de localitatea Utvin...

Chiar vă rog să vorbim.
Ei, acolo avem acum un parc de aproximativ 

3000 de metri pătrați. La Utvin, unde nu a fost 
niciodată un parc, copiii vor redescoperi joaca într-un 
parc public.
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TimișCHECEA

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

„Al doilea mare obiectiv, alături de canalizare, este introducerea 
gazului în comună!”                                                                                          

Domnule  primar,  cu  ce  proiect  al  dumnea-
voastră să începem convorbirea de azi?

Cu ce doriți.
Există în comuna umneavoastră un sistem de 

apă funcțional?
Desigur, avem în comună un sistem funcțional 

de alimentare cu apă.
Cum stați cu canalizarea în Checea?
Dacă vorbim de canalizare, în momentul de față 

ne aflăm cu acest proiect în Master Plan cu Aquatim. 
Ne-am luat angajamentul că vom merge cu ei să 
implementăm proiectul de canalizare.

Nu îl puteați face singuri?
 Domnule Miron, dacă îl făceam noi, trebuia să 

organizăm serviciu de apă-canal, dar noi nu suntem o 
primărie așa mare să ne permitem asemenea obiectiv 
complex. Ei au serviciu de mentenanță sunt foarte 
bine organizați și dotați. Au specialiști de marcă.

Văd că stați bine cu proiectele de dezvoltare ale 
comunei, dar cum stați din punct de vedere cultural 
în localitate?

Stăm foarte bine cu activitățile, atât în domeniul 
cultural, cât și în cel sportiv. În mandatul meu, au fost 
desfășurate foarte multe proiecte cultural-educative. 
Și când spun asta, fac trimitere la concursurile de 
dans, la întrecerile de pescuit, ori la competițiile din 
diverse ramuri ale sportului, fără a uita de „Zilele 
comunei”, de „Ziua Europei” sau „Ziua de 8 martie”.

Daniel-Florin Florea, așa cum spuneam și în ediția trecută, este unicul 
primar din țară care a câștigat alegerile obținând voturi mai multe decât 

contracandidații  săi  luați  la un  loc. Dovadă clară a  respectului  și  prețuirii  de 
care se bucură din partea consătenilor săi. Și nici nu se putea altfel, atâta timp 
cât  acest  foarte  tânăr primar  și-a alcătuit  o  echipă de  lucru alături  de  care a 
schimbat în bine destinul comunei. De această dată dialogul nostru a fost mai 
scurt, pentru că domnul primar era așteptat la o întrunire județeană. Mai scurt, 
dar cu întrebări la care cetățenii comunei vor afla răspunsurile pe care le așteaptă.

Câte astfel de activități ați avut?
 Am avut în jur de 60 de astfel de activități. Nici 

nu le rețin pe toate. Doamna Daniela, care are în grijă 
și biblioteca localității, se ocupă cu acest domeniu al 
artei și educației.

Cum  începeți  noul  an?  Care  ar  fi  primul 
obiectiv de implementat în 2020?

Primul obiectiv este Master Planul cu Aquatim și 
canalizarea comunei Checea. Anul trecut a fost sem- 
nat contractul de finanțare. Poate intrăm și noi aici.

Și al doilea mare obiectiv?
Al doilea mare obiectiv, alături de canalizare, 

este introducerea gazului în comună, după ce, iată, 
că aproape am finalizat asfaltarea străzilor.

Este bine, domnule primar, ca cetățenii comu-
nei să înțeleagă că aceste două proiecte, nu se pot 
face cât ai bate din palme.

Consătenii mei chiar înțeleg că introducerea 
gazului în comună și implementarea canalizării sunt 
proiecte de durată și din acest motiv ele nu pot fi duse 
la bun sfârșit în acest an. Este foarte bine să existe 
gaz în comună, fiindcă lemnele de încălzit sunt foarte 
scumpe. Pe măsură ce anii trec, prețul lemnelor va fi 
tot mai mare și este foarte greu pentru oameni să și le 
procure. Când ai gaz, e cu totul altceva. E mult mai 
ușor atunci să îți încălzești locuința cu gaz. Plătești 
cât plătești, dar știi că îl ai la aragaz. Nu îți faci 
probleme că nu ai lemne de foc. 

În data de 15 ianuarie 2020, elevii de la Școala 
Gimnazială din comuna Checea au susținut frumoase 

manifestări artistice închinate zilei de naștere a poetului 
național Mihai Eminescu, zi declarată ca fiind  „Ziua 
Culturii Naționale”.

Și tot în luna care a trecut, în ziua de 27 ianuarie, 
comunitatea sârbă din comuna Checea a sărbătorit „Sveti 
Sava”. Sfântul Sava, prințul sârb a Zahulmiei și călugăr 
ortodox, ajuns primul arhiepiscop al Bisericii Ortodoxe 
Sârbe.

Agenda culturală a comunei
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SAVÂRSIN
)
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Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

„La următoarele alegeri intenționez să candidez independent!”

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Domnule primar, rea- 
bilitarea  Căminului  Cul- 
tural  din  satul  Toc,  ex-

tinderea  și  reabilitarea  liceului  din  Săvârșin, 
infrastructura  rutieră  sunt  câteva  din  proiectele 
dumneavoastră, unele finalizate, altele  în derulare 
ori  în  așteptare  din  pricina  faptului  că,  așa  cum 
ați amintit în dialogul trecut, firmele de construcții 
se confruntă cu o reală criză a forței de muncă. Și 
totuși,  dincolo  de  aceste  greutăți,  continuați  și  în 
acest an să dezvoltați noi proiecte.

Este adevărat, tot ce ai enumerat dumneata, toate 
aceste proiecte, indiferent de faza de execuție în care 
se află, trebuie să le ducem la bun sfârșit. Din acest 
motiv, în marea majoritate a timpului său, acest an 
ne va fi ocupat cu finalizarea acestor lucrări. Astfel 
că până nu vom termina toate proiectele începute 
nu vom începe alte proiecte mari. Dar vom continua 
să acordăm atenție aspectului comunei, de care să 
se bucure atât consătenii cât și cei care ne vizitează 
comuna, știut fiind că Săvârșinul este o comună 
importantă nu numai la nivel de județ ci și de țară. 
În Săvârșin, după cum se știe, vin oamenii din toate 
colțurile țării și chiar ale lumii, prin urmare trebuie 
să ne organizăm în așa manieră încât să fim nu numai 
gazde bune ci să și arătăm că suntem o comună de 
oameni gospodari, de oameni care știu să-și prețuiască 
locul în care trăiesc.

Cele spuse de dumneavoastră, privesc strict co- 
munitatea  din  Săvârșin,  dar  dumneavoastră  aveți 

Februarie și-a pierdut sania și brusc a încetat să bâiguie în mine, fragedă, 
credința că vor mai veni zăpezile. Dar mi-a rămas, spre bucuria clipei, 

drumul și pe unul din ele am apucat în această dimineață. Drumul ce duce spre 
„Satul Regal”.

o  triplă misiune,  aceea  de  primar    desigur,  aceea 
de  poet  al  Țării  Banatului,  dar  și  de  formator 
de  opinie.  Din  acest  motiv,  în  tot  acest  tumult  ce 
anunță viitoarele alegeri eu doresc să aflu, pentru 
toți  cititorii  noștri,  părerea  omului  de  presă  Ioan 
Vodicean  privind  trecuta  campanie  prezidențială 
în  care  candidații  rămași  au  ocolit  presa.  Cum 
comentați atitudinea lor?

Din păcate, în recent încheiata campanie 
prezidențială, cei care au avut ceva de spus au ieșit 
din cursă, iar cei care au rămas în turul II nu prea 
au avut de spus mare lucru. Dar, vezi dumneata, 
atitudinea lor ține de politică și eu îmi doresc să mă 
țin cât mai departe de ea.

Doriți să vă țineți departe de politică?
Da!
Ciudat, am auzit voci județene care vă dădeau 

drept o prezență sigură la alegerile parlamentare.
Nu, nu voi candida pentru o poziție în Parla-

mentul României, pentru că eu doresc să rămân în 
mijlocul consătenilor mei, a oamenilor care mă 
apreciază și pe care la rândul meu îi apreciez, oameni 
cu care de mulți ani colaborez foarte bine.

Carevasăzică...
Carevasăzică, domnișoară Mihaela, la următoa-

rele alegeri intenționez să candidez independent.
Ce va determinat să luați o astfel de hotărâre?
Domnișoară, modul în care se face politică în 

ziua de azi depășește cu mult ceea ce îngăduie edu-
cația mea și modul meu de a percepe lumea din jur. 

Din lada cu zestre 
a poeziei bănățene Ioan VODICEAN

Unciu Ion, dup-o capiţă,
Vrând să bajie fân la marvă,

Auzâ-n jios pa uliţă
Că să faşie marie zarvă.

Zvârli ocii dupa şură
Șî-l vazu p-a lu Şofron,
Cum urla ţânând la gură
On tolşieri1 gi patifon.

- „Şe-i la camin măi Şofroanie?”
Strigă moşu gin ocol.

- „Iacă ştriptis unciu loanie
Şî muzâcă roacăn-rol.”

Iel cum nu augie binie
Nu-nţăleasă mai nimic.

S-o ghingit: „ori nu-i gi minie
Ori că m-o fi suduit2.

Lasă tăt şî-n mare grabă
Să cici3 la patru aşie 
O luă şi p-a lui babă

Şî i-o zâs că mierg să jioaşie.

Da păi şie să viez măi fracie?
Nu-s mai locuri. Tăt îi plin.

Numa’ becuri coloracie
Pa pareţî gin Camin.

Când s-or tras cata lumină,
Iel şi cu a lui babuţă,
Iacă şi apar pa bină4

Doauă fiecie, cam goluţă.

Nu purtau prea multă ţoală
Da’ încinsă la jiucat,

Stând cu dosu cata sală,
Şâ pa ălea le-or ţâpat.

Vazând parcea muierească,
La hăi tânări, oamini draji,
O-nşiput să le pomnească
Bumbii slabi gi la nadraji.

Ea, cu bubă, Doamnie puşcă,
Stând propcită gi parecie,

Pa moş Ion ghingeam că-l muşcă
Da’ i-o zâs şieva-n urecie:

- Ioanie! Drac’ le bajie-n cinie
Ăşcia-s jiocurile tiele?

- Ba! Să nu lie bajie-n minie.
Baji-mă pa minie-n iele.

UNCIU ION... CALȘIEL NIEVOIA

1 pâlnie
2 înjurat
3 se aranjă
4 scenă
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FÂNTÂNELE
Arad

„Doresc să dezvoltăm comuna din toate punctele de vedere!”

Domnule  primar,  abia 
v-ați întors de la București, acolo unde ați rezolvat 
obținerea  de  garanții  ferme  pentru  proiectele  pe 
care doriți să le implementați în acest an în comună.

În primul rând, doresc să salut toți cititorii acestui 
frumos jurnal, și dacă ai amintit întâi de București, 
atunci îți pot spune, cu satisfacție profesională, dragă 
domnișoară Mihaela, că deplasarea mea în capitala 
țării a avut ca primă țintă Ministerul Lucrărilor 
Publice Dezvoltării și Administrației.

Cu ce probleme?
M-am dus cu două probleme, prima a fost le-

gată de semnarea contractului privind reabilitarea și 
modernizarea iluminatului public în localitatea Fân- 
tânele, asta după ce am reușit reabilitarea și moder-
nizarea sistemului de iluminat și în satul aparținător 
Tisa Nouă, precum și în zonele noi de locuințe aflate, 
după cum se știe, în localitatea Fântânele.

Și acum?
Acum, ca urmare a semnării acestui contract, 

urmează să trecem la întocmirea proiectului tehnic și 
la realizarea reabilitării și modernizării sistemului de 
iluminat public, pentru care noi ne bucurăm.

Despre ce mod de finanțare vorbim?
E vorba de o finanțare guvernamentală.
La ce valoare?
Finanțarea este în valoare de 466 de mii de lei, 

sumă din care și noi vom pune 30.000 de lei, pentru 
realizarea acestui proiect.

Când veți trece la realizarea lui?
Dorim să începem realizarea în cursul acestui an.
După  cum  am  aflat,  ați  fost  și  la  Compania 

Națională de Investiții.
Este adevărat, am fost și acolo, pentru că încă de 

anul trecut, după cum se știe, am reușit să prezentăm 
un studiu de fezabilitate, privind clădirea noului 
Cămin Cultural, din localitatea Fântânele, studiu 
care s-a bucurat de finanțare în cadrul „fișei plan”, al 
Companiei Naționale de Investiții. Recent, am primit 
hotărârea privind analiza documentației tehnico-
economice pentru faza de proiect tehnic și detalii de 
execuție a documentației predate de către unitatea 
adminstrativ teritorială Fântânele, pentru realizarea 
obiectivului de investiții construire și dotare Cămin 
Cultural în localitatea Fântânele, în care prin 
hotărârea nr. 9 / 2 din 23 ianuarie, s-a aprobat această 
investiție de care, atât autoritățile administrației 
publice locale, cât și membrii comunității noastre, se 
bucură prin faptul că, urmare a acestei hotărâri, se va 
purcede de către Compania Națională de Investiții, 
pe locul pe care l-am atribuit încă din cursul anului 

Emil Nicolae OTLĂCAN - Primar al comunei Fântânele

La  sfârșitul  lunii  trecute,  înainte  ca  delegația  comunei  Fântânele  să  fie 
primită  de  Înaltpreasfințitul  Părinte  Ioan  Mitropolitul  Banatului,  am 

adresat  câteva  întrebări  domnului  primar,  care,  cu  amabilitatea  sa  cunoscută,  a 
acceptat să răspundă demersului meu jurnalistic. Impresiile vizitei mărturisite de 
membrii delegației urmând să apară în numărul viitor.

trecut la momentul studiului de fezabilitate, să 
se treacă la realizarea licitației pentru construirea 
acestui așezământ cultural.

Cu ce termen de realizare?
Termenul este stabilit la doi ani, cu finanțare de 

către Compania Națională de Investiții, iar noi vom fi 
alături de această instituție centrală cu tot ce trebuie 
legat de buna organizare de șantier, legat de utilitățile 
pe care le pregătim pentru aceste zone noi de locuințe.

Câte locuri ați atribuit pentru familiile tinere?
Ei, nu ai fost prea atentă în rândul trecut.
Am fost, dar vă rog pentru o mai bună înțelegere 

a efortului depus de administrația dumneavoastră, 
să  reamintiți  de acele 360 de  locuri pe  care  le-ați 
atribuit familiilor tinere.

Chiar ai fost atentă. Da, acesta este numărul 
corect de locuri și pot să spun că mă bucur pentru 
oamenii ce se vor stabili aici. Și tot în baza proiectelor 
pe care le avem, vom trece deja în cursul acestei luni 
la extinderea rețelelor de apă și apă uzată. Totodată, 
vorbind de aceste noi zone de locuit, mă bucur și 
de faptul că avem finalizate parțial rețeaua electrică 
și iluminatul public. Dorim să construim școala, 
Căminul Cultural și să dezvoltăm comuna din toate 
punctele de vedere: social, economic, cultural și, de 
ce nu, administrativ.

În  contextul  discuției  noastre  de  azi,  vă  rog, 
pentru o mai bună informare a cititorilor, să faceți 
referire  și  la  celelalte proiecte  care  sunt  tot  rodul 
muncii dumneavoastră depusă pentru colectivitatea 
căreia îi aparțineți.

Sigur că numărul proiectelor noastre este mult 
mai mare. De pildă nu am amintit nimic despre 
proiectele finanțate de la bugetul local.

Vă rog…
La începutul acestui an, am dat în folosință un 

garaj necesar autospecialei PSI. După cum cunosc 
și oamenii din comună, se află în permanentă stare 
de intervenție cu personalul încadrat pentru stingerea 
incendiilor, personal ce are în dotare tot ce este 
necesar pentru buna desfășurare a activității. De 
asemenea, la nivelul școlii cu clasele 0-IV am reușit, 
tot de la bugetul local, să dăm în folosință, după ce 
l-am reabilitat, corpul vechi al clădirii în care am mai 
amenajat o sală de clasă, o sală de sport, un vestiar…

Domnule  primar,  sunteți  un  interlocutor  ad- 
mirabil, aveți multe, foarte multe proiecte și reali-
zări, dar noi cei de la ziar, avem spațiu limitat.

Atunci să ne oprim, că doar n-au intrat zilele în 
sac.

Dialog consemnat de Mihaela ASTRENIE
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Bogdan Alexandru GAIȚA - Medic

Domnule  doctor,  ce  a 
 determinat  opțiunea  dum-

neavoastră  către  lumea 
medicală?

Faptul că mama, cea mai importanta ființă din 
viața fiecăruia, a fost medic stomatolog.

De ce vorbiți la timpul trecut?
Vorbesc la trecut pentru că din păcate ea a 

decedat acum nouă ani.
Ce îmi puteți spune despre primii ani de școală?
Am început studiile la Școala Generală nr. 2 din 

Reșița, iar din clasa a IX-a am continuat la Colegiul 
Național „Traian Lalescu”, tot din Reșița.

Ați avut și un dascăl preferat?
Pot spune cu sinceritate că nu am avut un profesor 

preferat, dar toți profesorii pe care i-am avut, atât în 
școala generală cât și în liceu, și-au pus fiecare, puțin 
câte puțin, amprenta la dezvoltarea mea pe toate 
planurile și de aceea țin să le mulțumesc tuturor și 
prin intermediul acestui frumos jurnal.

Ne pleacă doctorii din țară, domnule doctor…            
Exodul doctorilor din Romania a fost sau este 

o problemă destul de mare. Și faptul că foarte mulți 
doctori pleacă în alte țări se datorează în primul rând 
factorului financiar, pentru că în ziua de azi banul este 
pe primul plan, din păcate. Totuși, în ultima perioadă 
constat cu plăcere că medicii care ne părăsesc sunt tot 
mai puțini, pentru că s-au mărit foarte mult salariile 
medicilor și au început să se facă și investiții serioase 
în aparatură performantă, în condițiile de munca tot 
mai bune în spitale, iar toți acești factori cumulați 
încet, încet, o să oprească exodul medicilor.

Dacă nu ați fi urmat medicina, ce altă carieră 
profesională ați fi îmbrățișat?

Sincer să vă spun nu m-am gândit în niciun 

„Ioan Borduz, un om cu un caracter deosebit, un om cald, 
un om plăcut și foarte deschis!”

Atunci  când  mi  s-a  sugerat  să  stau  de  vorbă  mai  des  cu  oamenii  din 
comună, primul meu gând s-a îndreptat spre doctorul stomatolog. Și am 

întâlnit un om tânăr, dăruit profesiei și locuitorilor comunei Fârliug. Un medic 
tânăr de 32 de ani…

moment să urmez altă facultate sau altă carieră. De la 
începutul liceului am ales secția de chimie-biologie, 
deoarece îmi doream să urmez medicina, mai ales că 
aveam un medic în familie, care mă putea sprijini și 
îndruma în aceast sens.

Dacă  tinerii noștri cititori ar dori să afle care 
au  fost  în  anii  de  școală  materiile  preferate  ale 
tânărului doctor Gaița, ce le-ați spune?

Materiile mele preferate au fost matematica, 
biologia și chimia.

Nouă,  cum  vorbeam,  ne  pleacă  medicii  din 
țară, iar dumneavoastră veniți de bunăvoie și nesilit 
de nimeni, la … țară. Cum ați ales, nu să râmâneți 
în România, dar mai ales să veniți în mediul rural?

În comuna Fârliug pot să zic că nu am ajuns 
întâmplător. Colega mea, dr. Meteleauca Ramona din 
Reșița, a mers o perioadă de câțiva ani să profeseze 
medicina dentară la dispensarul din comună, însă 
din anumite motive a decis să renunțe și m-a întrebat 
dacă nu aș vrea eu să continui activitatea aici. Nu am 
ezitat nici o clipă și răspunsul meu a fost da!

Un răspuns hotărât.
Desigur, după care am luat legătura cu actualul 

primar, cu domnul Ioan Borduz, care mi-a zis că pot 
continua fără probleme activitatea colegei mele.

Și uite așa…
Și așa am ajuns să fiu azi medicul stomatolog al 

comunei Fârliug.
Cum vi se par oamenii comunei?
Pot spune ca am câțiva prieteni în comună și, da-

că m-aș raporta la ei, cred că în comuna Fârliug se pot 
întâlni oameni prietenoși și sufletiști. Unul din acești 
oameni, care m-a încurajat să accept să fiu medic 
aici, este domnul Ioan Borduz, un om cu un caracter 
deosebit, un om cald, un om plăcut și foarte deschis.

Un mare poet 
pe nedrept uitat - Damian Ureche

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Sătul de câte mi se-ntâmplă,
Flămând de câte nu le am,
Cu sufletul suind spre tâmplă,
Aseară ţi-am bătut la geam.
 
Băteam încet, băteam şi tare,
Sperând că poate-o să-mi deschizi,
Îţi pregătisem o urare
Și-un crin cu umerii lichizi.             

La ora aceea furtunoasă
Nu bate-n geamuri cine-i domn,
Când toţi cei duşi revin acasă
Și-s gata-gata pentru somn.
 
Dar eu băteam ca o fantomă,
Cum numai disperaţii bat,
Simţea a părului aromă
De tine cel nevindecat.

Bătui încet, bătui şi tare,
Perfectul simplu mă bătu,
Și noaptea, cât fu ea de mare,
În clipă repede trecu.
 
De-atunci eu nu mai bat niciunde
La taina gurilor de rai,
Chiar dacă vocea ta răspunde
Din casa-n care nu mai stai !

   Perfectul simplu
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Poșta redacției                        
Cititorii ne întreabă, noi răspundem

SECUSIGIU Arad

Ilie CHEȘA - Primar al comunei Secusigiu

„Cei plecați din Secusigiu în străinătate se întorc 
și fac investiții frumoase în gospodăriile lor!”

Revenind cu plăcere în frumoasa comună Secusigiu - întotdeauna revin cu 
plăcere în localitățile gospodărite cu înțelepciune - am vorbit cu domnul 

primar despre cu  totul altceva decât despre problemele administrative. Am vorbit 
despre  o  problemă  gravă  cu  care  se  confruntă  această  țară,  aceea  a  plecării 
oamenilor din ea. Și dânsul a avut când un ton pesimist, când optimist. Ca un om 
care are drag de satul lui, sat căruia îi prețuiește și îi respectă oamenii.

 Domnule primar, plecarea românilor din țară 
reprezintă  o  realitate  tristă.  Pentru  că  nu  pleacă 
vârstnicii, ci tinerii, și majoritatea lor sunt cu înaltă 
calificare. Vă confruntați și dumneavoastră, la nivel 
comunal, cu acest exod?

Da, vezi dumneata, am făcut o analiză în contextul 
trecutelor alegeri europarlamentare și am aflat cu 
tristețe că avem nu zeci, ci sute de tineri plecați în 
țări străine. Cu acel prilej al alegerilor prezidențiale, 
chiar am remarcat absența scăzută la vot, ca apoi să 
mi se spună: „Domnule primar, o mare parte din cei 
ce lipsesc sunt plecați din țară”.

Și există o speranță că s-ar mai întoarce?
Dragă Mihaela, omul când pleacă de acasă nu 

are intenția de a se stabili definitiv în altă țară, dar, 
atunci când trec anii, omul începe, cum spun bătrânii, 
să prindă rădăcini. Acolo i se nasc copiii, apoi copiii 
acolo urmează anii de școală, mai este și obișnuința 
cu modul de viață din locul unde se află, cu totul 
altul decât cel de aici și toate astea fac reîntoarcerea 
extrem de discutabilă. Eu mi-aș dori din tot sufletul 
să se întoarcă toți consătenii mei, dar, vezi dumneata, 
întorcându-se, mulți dintre acei copiii care au început 
să urmeze primii ani de școală în țara respectivă, aici 
vor întâmpina, din păcate, reale dificultăți.

Dar are și un aspect acceptabil acest exod?

Să știi că are. Și, spunând astfel, mă gândesc că o 
parte din cei plecați să muncească în țări străine, fiind 
oameni gospodari, se chivernisesc cu înțelepciune în 
așa fel încât întorcându-se, fac investiții frumoase în 
comună. Da, cei plecați din Secusigiu în străinătate 
se întorc și fac investiții frumoase în gospodăriile lor. 
Își renovează locuințele sau ridică altele noi, ceea ce 
mă face să cred că se vor întoarce într-o bună zi. Nu 
toți, desigur, dar o mare parte din ei, da, vor reveni.

Sunteți un optimist.
Da, sunt un optimist, dar asta nu mă reține să 

nu observ că există în acest caz o problemă legată 
de segmentul de vârstă al celor care pleacă, segment 
aflat undeva între 25 și 45 de ani. Adică oameni în 
plină putere. Și, vezi dumneata, trecând pe jos prin 
comună, mă opresc deseori în dreptul unor case 
goale. Și atunci simt că mi se rupe inima…

Rămân bătrânii…
Da, rămân bătrânii și acest exod, acest fenomen 

greu de oprit, se întinde și se regăsește pe tot întinsul 
țării. Nu știu dacă ai fost dumneata atentă, dar la 
ultimele statistici poți vedea cum numărul locuitorilor 
țării scade dramatic de la an la an. Din fericire, la 
noi nu a scăzut numărul populației, statistic vorbind, 
dar, în realitate, mulți sunt plecați și de la noi pe alte 
meleaguri.

Rubrica școlii
Gratuități pentru elevi                     

O propunere legislativă, care deja a 
trecut de Parlament și care urmează 

să intre în vigoare, prevede acordarea mai 
multor gratuități de care să beneficieze elevii. 
Astfel vor putea beneficia de gratuitate pe 
mijloacele de transport și nu doar de o reducere 
a prețului cu 50%. Mai mult, acei elevi care 
sunt nevoiți să meargă la școlile aflate în alte 
localități, vor beneficia de acordarea unui abo- 
nament pentru 52 de călătorii dus-întors pe 
an, în cazul în care stau în gazdă. Pentru 
elevii care fac naveta este desființată limita 
distanței de 50 km. Elevii vor putea intra gra- 
tuit la muzee, la concerte, la spectacole de 
teatru, de operă, de film, precum și la mani-
festări culturale și sportive. La acest moment, 
elevii plătesc 25% din prețul întreg al biletelor. 

Domnul Mihai Duma, din comuna Secusigiu ne 
întreabă ce documente sunt necesare pentru obținerea 

pensiei de urmaș? Domnule Duma, documentele de care 
aveți nevoie sunt următoatele: u cerere tip pentru înscrierea 
la pensie de urmaș; u actele menționate la pensia pentru 
limita de vârstă, pentru cazurile în care susținătorul decedat 
nu avea calitatea de pensionar; u actele de stare civilă ale 
urmașilor și ale reprezentantului legal, după caz (original și 
copie); u decizia medicală asupra capacității de muncă, în 
cazul urmașului invalid (original); u decizia de pensie/talon 
de plata a pensiilor, pentru cazurile în care susținătorul dece-
dat avea calitatea de pensionar (copie); u adeverință de studii, 
în cazul urmașilor copii în vârstă de peste 16 ani (original);  
u actul doveditor al cauzei decesului, cu excepția situațiilor în 
care susținătorul decedat avea calitatea de pensionar (copie); 
u documente necesare pentru decesul cauzat de accident de 
muncă, respectiv boală profesională.

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

Domnule  primar  Gabriel  Ilaș,  cum  începe 
anul 2020 pentru Primăria Cenei?

Anul 2020 începe cu un buget sigur, chiar dacă 
este mai micuț. Avem, în acest sens, un proiect 
semnat de asfaltare a străzilor în Bobda. Și tot pentru 
acest an avem și alte proiecte foarte importante, 
cum sunt construirea unei săli de sport la școala din 
Cenei, dar și o bază de agrement în comună.

Că tot s-a vorbit despre un tur de scrutin sau 
două tururi în alegerea primarilor, dumneavoastră 
cum opinați?

Domnule Miron, sigur că primarii aflați în 
funcție este clar că doresc un tur de scrutin fiindcă  
vor câștiga din primul tur. Dar la nivel local omul 
sfințește locul și de obicei oamenii aleg omul nu 
partidul.

Aș dori să mai vorbim și de alte proiecte pentru 
2020. Se poate?

Desigur, cu atât mai mult cu cât avem proiecte 
pe 2020 și vrem ca măcar proiectarea lor să o facem, 
fiindcă știm că finanțarea lasă de dorit. V-am spus, 
vrem o zonă de sport și agrement și vrem să avem 
proiectul în primul rând, apoi, cu finanțarea vom 
vedea ce vom putea face.

Cu  siguranță  că  veți  găsi  un  program  de 
finanțare  pentru  a  dărui  locuitorilor  comunei 
Cenei o sală de sport și o zonă de agrement.

Și eu cred că vor apărea programe de finanțare, 
dar important este, cum am mai spus, să avem 
proiectarea făcută. În plus, vrem să construim și un 
sediu nou de primărie. Avem planuri mari în 2020. 
Având în vedere cifrele de buget pe care le-am 
primit până acum, cred că va fi mai dificil că vom 
avea și finanțare pentru proiectele acestea mari, dar 
noi sperăm.

Se spune despre dumneavoastră că sunteți un 
luptător. Dumneavoastră cum vă vedeți?

Sunt un luptător și îmi place să lupt pentru 
interesele comunei și ale cetățenilor. Așa am făcut 
mereu. Eu merg pe linia consecventă până la capăt  
și  am  reușit  multe  proiecte  în  interesul  comunei.

„Pentru acest an avem și alte proiecte importante, 
cum sunt construirea unei săli de sport la școala din Cenei, 

dar și o bază de agrement în comună!”

Domnul  primar  Ilaș,  se  știe  că  primarii  sunt 
disperați  că  pierd  foarte  mult  timp  cu  birocrația 
exagerată  atunci  când  trebuie  să  implementeze 
proiecte  cu  finanțare  de  la  Uniunea  Europeană. 
Cât  credeți  că  ar  trebui  să  se  reducă  din  aceste 
hârțogării pentru a se ajunge la o situaţie cât de cât 
normală?

Domnule, mi-ați adresat o întrebare necesară 
pentru ca cetățenii comunei să cunoască efortul nostru 
de implementare a unor proiecte. Noi, în comună, 
am avut rezultate bune cu proiectele europene 
finanţate prin Autoritatea de Finanţare a Investițiilor 
Rurale, dar problema cea mare este faptul că există  
o birocrație exagerată pentru atragerea acestor 
proiecte de la Uniunea Europeană. Ne cer mult prea 
multe hârțogării, o mare parte dintre acestea fiind 
inutile.

De exemplu...
De exemplu, suntem obligați să luăm hârtie de 

la Agenția de Mediu...
Care să arate ce?
Care să arate că nu este necesară o asemenea 

hârtie! Totuși suntem obligați să pierdem zile prețioase 
pentru a obține hârţogării aberante. Exemplele pot 
continua la nesfârșit. Acesta este chinul la care sunt 
supuşi primarii atunci când vor să implementeze un 
proiect cu finanțare de la Uniunea Europeană. Există 
o mare birocrație, într-adevăr, în ceea ce privește 
fondurile europene și sunt foarte multe documente 
care nu ar trebui să existe. Este o pierdere de timp și 
așteptare multă până obținem aceste hârtii. Ni se cer 
o mulțime de avize de la instituții și suntem obligați 
să ne umilim în fața birocraților pentru documente 
de care este clar că nu avem nevoie. Repet: nu avem 
nevoie!

Câte din aceste hârtii, din hățișurile birocrației 
românești, credeți că ar trebui să dispară?

Eu spun că jumătate dintre aceste hârțogării ar 
trebui să dispară. Sunt inutile, sunt pierdere de timp, 
domnule!

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Întâlnirile  cu  primarul  comunei  Cenei  au  devenit  din  ce  în  ce  mai 
depărtate de o anumită stare de supărare, provocată, după cum bine știți, 

că doar am mai scris, de o parte a consilierilor locali, consilieri care în loc să 
fie preocupați de  interesele comunei sunt preocupați de „cum să-i  facem rău 
primarului”. Totuși, la capătul acestei prime părți a dialogului meu cu domnul 
primar, am înțeles că oamenii din Cenei,  la alegerile din acest an, vor fi mai 
atenți atunci când vor alege consilierii.
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

„Pentru mine este o certitudine că în localitățile componente 
ale comunei Lenauheim investițiile vor continua!”

Pagină coordonată de Mihaela  ASTRENIE

Domnule primar, cum 
se arată, privit prin prisma 

edilului, anul care abia a început?
Dragă Mihaela, eu vreau să cred că va fi mai 

bun decât precedentul, însă acest lucru îl vom putea 
aprecia abia la sfârșit. Pentru început, pot să anticipez 
că va  unul complicat, având în vedere cele două runde 
de alegeri, cele locale, (pentru primar, consiliul local, 
președinte de consiliu județean, consiliul județean) și 
alegerile generale, pentru parlament, la termen sau 
anticipate.

Dar dincolo de  caracterizarea anului  ca fiind 
complicat, investițiile...

Pentru mine este o certitudine că în localitățile 
componente ale comunei Lenauheim investițiile vor 
continua, atât cele din fonduri de la bugetul local 
sau național, cât și cele din fonduri europene. Vom 
continua, cu sprijinul echipei din cadrul Consiliului 
Local Lenauheim, asfaltarea a 2,7 kilometri de străzi, 
o lucrare începută în toamnă și întreruptă din cauza 
condițiilor meteo.

Ce mai aveți în vedere pentru viitorul apropiat?
De asemenea, avem în vedere continuarea 

realizării de trotuare, iar în această primăvară este 
programată începerea lucrărilor pentru realizarea 
rețelei de canalizare. Vreau să te asigur că, alături de 
echipa din Consiliul Local Lenauheim, voi face tot 
ceea ce îmi stă în putere să duc această misiune la 
bun sfârşit, pentru toți locuitorii comunei Lenauheim.

Am văzut că ați încheiat la sfârșitul anului care 
a trecut și proiectul vizând modernizarea Căminului 
Cultural din Lenauheim.

Intru în Grabaț și, pe unul din drumurile localității, vorbind cu oamenii, îl  zăresc pe edilul  comunei. Opresc, aștept  și după un  timp, observată 
fiind, sunt invitată să mă apropii. Și vorba domnului primar: „La ce să mai bați 
drumul până în centrul de comună, când putem foarte bine să stăm de vorbă și 
aici, în drum, ca paorii.”

Da, e vorba de o lucrare care a fost  finanțată 
prin Programul Național de Dezvoltare Rurală. 
Întrucât nu mai corespundea din niciun punct de 
vedere standardelor actuale, Căminul Cultural de la 
Lenauheim a beneficiat de reparații capitale.

Putem detalia câteva din aceste lucrări?
Desigur, printre lucrările realizate la acest 

obiectiv, putem menționa: refuncționalizarea spa-
țiilor interioare; asigurarea accesului persoanelor cu 
dizabilități; asigurarea căilor de evacuare în caz 
de pericol de incendiu conform legilor în vigoare; 
revizuirea și consolidarea elementelor de șarpan- 
tă, înlocuirea totală a învelitorii de țiglă și a 
accesoriilor de preluare a apei pluviale; reabilita- 
rea fațadelor; înlocuirea tâmplăriei din lemn cu 
tâmplărie PVC; reparații interioare prin refacerea par- 
doselilor, tencuielilor și zugrăvelilor; mărirea numă- 
rului de obiecte sanitare și mărirea suprafeței băi-
lor; reabilitarea cantinei blocului alimentar prin asi- 
gurarea circuitelor care se impun conform normelor în 
vigoare; reabilitarea zonei pentru audiții; reabilitarea 
ventilației, a instalațiilor sanitare și electrice; intro-
ducerea instalațiilor de încălzire, corpuri și centrale 
termice; introducerea de instalații sanitare acolo 
unde au fost propuse grupuri sanitare noi; au fost 
introduse instalații de stingere a incendiilor în spațiile 
cu aglomerări de persoane, conform normelor ISU.

Domnule  primar,  remarc  cu  admirație  că 
aveți  o  memorie  a  detaliilor  bine  întreținută.  Vă 
mulțumesc  pentru  acest  prim  interviu  al  nostru, 
realizat, cum frumos ați spus, «ca paorii».

Cu plăcere!

Rubrica Bisericii
Sfaturi de ținut minte

                                         Ilie CLEOPA

Postu-i maica sănătăţii şi lungimea vieţii! u Nicioda-
tă să nu dai sfat nimănui, până când nu l-ai trăit tu! 

Cel ce dă sfat, dar el nu l-a trăit, este ca izvorul de apă pictat 
pe perete. u Omul se mântuieşte oriunde dacă are trei 
fapte bune: credinţa dreaptă în Iisus Hristos, faptele bune 
şi smerenia. Iar cine nu le are pe acestea nu se mântuieşte 
nicăieri. u Când faci, mamă, pomelnic pentru ai matale, 
la Liturghie, pune şi unul sau doi săraci sau o văduvă pe 
care nu are cine o pomeni şi a murit săraca. Este mare 
pomană. Asta se cheamă milostenie duhovnicească. Este 
mai mare decât aceea când îi dai o haină sau o mâncare 
omului, că-l ajuţi dincolo, în veşnicie.              

Din albumul cu poze al comunei

La ceas de aleasă sărbătoare.
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VINGA
„Primăria reprezintă una din emblemele oricărei localități, 

alături de biserică și școală!”

Arad

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

După  ce  în  interviul 
trecut mi-ați mărturisit in- 

tenția de a candida pentru un nou mandat de primar, 
în  timpul care a  trecut am avut ocazia  să vorbesc 
cu oameni  ai  comunei,  care  privesc  dorința  dum- 
neavoastră ca pe o obligație față de întreaga comu-
nitate și, mai ales, față de proiectele pe care le aveți.

Mă bucur să aud acest fapt, care se alătură afir- 
mației mele din rândul trecut, și anume că eu consider 
candidatura mea la viitoarele alegeri ca fiind o obli- 
gație a unui om care nu poate lăsa lucrurile neterminate 
și care are educația asumării răspunderii lor.

Sunteți, așa cum am mai consemnat, una din 
puținele primării fără datorii.

Adevărat, nu avem datorii față de nimeni.
Dar  ați  avut  o  mâhnire  legată  e  atitudinea 

statului privind domeniul asistenței sociale.
Da, aici chiar am fost mâhnit, pentru că dacă 

până nu demult statul suporta în jur de 90% din 
indemnizațiile cuvenite acestui sector, anul trecut 
contribuția statului s-a redus la 50%, iar diferența a 
trebuit să o suportăm de la bugetul local. Iar acest 
fapt a dus la o replanificare a investițiilor în comună, 
pentru că a apărut această neprevăzută cheltuială.

Și totuși, în pofida acestei neprevăzute cheltu-
ieli,  ați  dus  la  bun  sfârșit  o  foarte  mare  parte  a 
proiectelor destinate comunei și fac referire la noua 
ținută a primăriei, a drumurilor, a parcurilor și mă 
opresc aici pentru a nu foiletona, din lipsă de spațiu 
tipografic, activitatea dumneavoastră din acești ani.

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

În ceea ce privește sediul primăriei, chiar mă bucur 
că am reușit să refacem aspectul acestei minunate 
clădiri și, atunci când mi-a fost decernat titlul de 
„Primar al Țării Banatului” de către Înalpreasfințitul 
Părinte Mitropolit Ioan al Banatului, am reținut cu 
firească mândrie, zic eu, faptul că Înaltpreasfințitul 
Părinte Mitropolit, la intrarea în sediul primăriei, a 
spus: „Intru azi în una din cele mai frumoase clădiri, 
din țara noastră, destinată administrației locale.”

Mult ați avut de lucru la sediul primăriei.
Dar a meritat, pentru că primăria reprezintă una 

din emblemele oricărei localități, alături de biserică 
și școală.  

Că veni vorba de biserică și la acel sfânt lăcaș 
s-au efectuat ample lucrări în această perioadă.

Da, la Biserica Ortodoxă s-au ivit unele probleme 
la cele două turnuri și s-a luat hotărârea de a le 
schimba, de către Consiliul Parohial, procurându-se 
în acest sens și resursele financiare...

Și primăria comunei a sprijinit și ea la rândul 
ei acest efort?

Împreună cu membrii Consiliului Local, am 
stabilit să sprijinim și noi financiar, și chiar am 
sprijit, apoi am mai vorbit și cu domnul președinte al 
Consiliului Județean Arad, unde am găsit înțelegere 
și sprijin material, urmând ca în viitorul apropiat 
acest lucru să se ducă la bun sfârșit.  

Vă  mulțumesc  pentru  amabilitatea  dumnea-
voastră de a mă primi.

Cu mare plăcere!               

Zi  frumoasă  de  februarie.  M-am  plimbat  cu  timp  prin  liziera  de  la 
marginea  comunei  Vinga,  ascultând  printre  sălcii  spovedania  peltică 

a unei brândușe  îndrăznețe,  care părea  să-mi  spună că  ea  este prevestitoarea 
albă a florii de cais. Îmi plac poveștile spuse de flori. Apoi, încet, am pornit spre 
întâlnirea cu edilul comunei, un om primitor și mereu bucuros de oaspeți.

Din albumul cu poze al comuneiRubrica elevilor
Curiozități gramaticale                                                           

Prof. Anca Luminița Eftenie

Virgulă, înainte de şi? Da! Se pune virgulă înainte 
de şi în cazul în care acesta poate fi înlocuit cu 

dar, însă, iar sau ci, are, deci, valoare adversativă. Iată 
un exemplu preluat chiar de la unul din marii clasici ai 
literaturii române: ,,Însă vai de omul care se ia pe gânduri! 
Uite cum te trage pe furiş apa la adânc, şi din veselia 
cea mai mare cazi deodată în urâcioasa întristare!” (Ion 
Creangă, „Amintiri din copilărie”). Unul dintre cei mai 
mari scriitori moderni, controversat, cei drept, în ale 
scrierii, foloseşte şi el această regulă în scrierile sale. Vă 
propun un citat dintr-un roman foarte cunoscut: ,,Dar nu 
mai era lângă mine, şi simţeam invadându-mă lent pofta 
de a o avea aproape, în dans” (Mircea Eliade, „Nuntă în 
cer”). Mult succes în scrierea corectă!

Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit Ioan al 
Banatului, invitat să taie panglica primăriei, după 
sfințirea acesteia.
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„Acestea sunt vremurile în care avem două venituri, dar mai 
multe divorţuri, case mai frumoase, dar cămine destrămate!”

Paradoxul vremurilor noastre în istorie este 
că avem: clădiri mai mari, dar suflete mai 
mici; autostrăzi mai largi, dar minţi mai înguste.

Cheltuim mai mult, dar avem mai puţin; cumpărăm 
mai mult, dar ne bucurăm mai puţin.

Avem case mai mari, dar familii mai mici, avem 
mai multe accesorii, dar mai puţin timp; avem mai 
multe funcţii, dar mai puţină minte, mai multe 
cunoştinţe, dar mai puţină judecată; mai mulţi experţi 
şi totuşi mai multe probleme, mai multă medicină, 
dar mai puţină sănătate.

Bem prea mult, fumăm prea mult.
Cheltuim prea nesăbuit, râdem prea puţin, 

conducem prea repede, ne enervăm prea tare, ne 
culcăm prea târziu, ne sculăm prea obosiţi, citim prea 
puţin, ne uităm prea mult la televizor 
şi ne rugăm prea rar.

Ne-am multiplicat averile, dar ne-
am redus valorile.

Vorbim prea mult, iubim prea rar şi 
urâm prea des.

Am învăţat cum să ne câştigăm 
existenţa, dar nu cum să ne facem o 
viaţă.

Am adăugat ani vieţii şi nu viaţă anilor.
Am ajuns până la lună şi înapoi, dar avem 

probleme când trebuie să traversăm strada să facem 
cunoştinţă cu un vecin.

Am cucerit spaţiul cosmic, dar nu şi pe cel interior.
Am făcut lucruri mai mari, dar nu şi mai bune.
Am curăţat aerul, dar am poluat solul.
Am cucerit atomul, dar nu şi prejudecăţile noastre.
Scriem mai mult, dar învăţăm mai puţin.
Plănuim mai multe, dar realizăm mai puţine.
Am învăţat să ne grăbim, dar nu şi să aşteptăm.
Am construit mai multe calculatoare: să deţină 

mai multe informaţii, să producă mai multe copii 
ca niciodată, dar comunicăm din ce în ce mai puţin.

Acestea sunt vremurile fast-foodurilor şi diges- 
tiei încete; oamenilor mari şi caracterelor meschi-
ne; profiturilor rapide şi relaţiilor superficiale.

 Acestea sunt vremurile în care avem două 
venituri, dar mai multe divorţuri, case mai frumoase, 
dar cămine destrămate.

Acestea sunt vremurile în care avem excursii 
rapide, scutece de unică folosinţă, moralitate de doi 
bani, aventuri de-o noapte, corpuri supraponderale 
şi pastile care îţi induc orice stare, de la bucurie, la 
linişte şi la moarte.

Sunt nişte vremuri în care sunt prea multe vitrine, 
dar nimic în interior. Vremuri în care tehnologia îţi 
poate aduce această scrisoare şi în care poţi decide 
fie să împărtăşeşti acest punct de vedere, fie să ştergi 
aceste rânduri.

Lecturând,  în  urmă  cu  câteva  zile,  „paradoxul”  celui  care  a  încercat  să  rămână  decent  într-o 
istorie indecentă, mi-am reamintit celebrul său dialog cu Dumnezeu, pe care vă invit să-l citiți 

după ce veți reflecta la admirabilele sale opinii contradictorii. (M.A.)
Aminteşte-ţi să-ţi petreci timp cu persoanele 

iubite, pentru că nu vor fi lângă tine o eternitate.
Aminteşte-ţi să spui o vorbă bună copilului care 

te venerează, pentru că acel copil va creşte curând şi 
va pleca de lângă tine.

Aminteşte-ţi să-l îmbrăţişezi cu dragoste pe cel 
de lângă tine pentru că aceasta este singura comoară 
pe care o poţi oferi cu inima şi nu te costă nimic.

Aminteşte-ţi să spui te iubesc partenerului şi 
persoanelor pe care le îndrăgeşti, dar mai ales să 
o spui din inimă. O sărutare şi o îmbrăţişare vor 
alina durerea atunci când sunt sincere.

Aminteşte-ţi să-i ţii pe cei dragi de mână şi 
să preţuieşti acel moment pentru că într-o zi 
acea persoană nu va mai fi lângă tine.

Fă-ţi timp să iubeşti, fă-ţi timp să 
vorbeşti, fă-ţi timp să împărtăşeşti 
gândurile preţioase pe care le ai.

 *
Ai vrea să-mi iei un interviu, deci… 

zise Dumnezeu.
Dacă ai timp… i-am răspuns.
Dumnezeu a zâmbit.
Timpul meu este eternitatea… Ce 

întrebări ai vrea să-mi pui?
Ce te surprinde cel mai mult la oameni? 
Dumnezeu mi-a răspuns:
Faptul că se plictisesc de copilărie, se grăbesc să 

crească… iar apoi tânjesc iar să fie copii; că îşi pierd 
sănătatea pentru a face bani iar apoi îşi pierd banii 
pentru a-şi recăpăta sănătatea. Faptul că se gân-
desc cu teamă la viitor şi uită prezentul iar astfel nu 
trăiesc nici prezentul nici viitorul; că trăiesc ca şi cum 
nu ar muri niciodată şi mor ca şi cum nu ar fi trăit. 

Dumnezeu mi-a luat mâna şi am stat tăcuţi un 
timp. Apoi am întrebat: Ca părinte, care ar fi câteva 
dintre lecţiile de viaţă pe care ai dori să le înveţe 
copiii tăi?

Să înveţe că durează doar câteva secunde să 
deschidă răni profunde în inima celor pe care îi 
iubesc şi că durează mai mulţi ani pentru ca acestea 
să se vindece; să înveţe că un om bogat nu este 
acela care are cel mai mult, ci acela care are nevoie 
de cel mai puţin; să înveţe că există oameni care îi 
iubesc, dar pur şi simplu încă nu sţiu să-şi exprime 
sentimentele; să înveţe că doi oameni se pot uita la 
acelaşi lucru şi că pot să-l vadă în mod diferit; să 
înveţe că nu este suficient să-i ierte pe ceilalţi şi că, 
de asemenea, trebuie să se ierte pe ei înşişi.

Mulţumesc pentru timpul acordat… am zis umil. 
Ar mai fi ceva ce ai dori ca oamenii să ştie? 

Dumnezeu m-a privit zâmbind şi a spus:
Doar faptul că sunt aici, întotdeauna.

      Octavian PALER


